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Kočka se čtyřmi ocasy je název knížky přinášející třetí 
padesátku kaménků sestavujících mozaiku lidské 
nátury (Chlap kousl psa, 2021, Břevno v oku, 2022). 
Kočka s nějakým počtem ocasů byla knuta, kterou se 
trestali námořníci i za nepatrné přestupky. Trhala kůži. 
Provinilci si ji někdy museli i sami uplést. 

Kaménky k vyprávění o dnešní čtyřocasé kočce – 
čtyři ocasy soudobé mocenské knuty jsou represe, indok-
trinace, rozdělování zdrojů a infiltrace – a o devětačty-
řiceti dalších námětech mi poskytly současné vědecké 
práce. 

Mluví o tom, jak snadno a účinně se dá s lidmi ma-
nipulovat, jak se tomu lze bránit a uchovat si zdravý 
rozum. Zjistíte něco nového o dětech, rodičích a pra-
rodičích, o lidských dějinách, o tom, jak jsme vznikli. 
Dočtete se o tvorbě živých modelů lidského mozku. Na-
jdete odpověď na otázku, proč v době prohlubující se 
hospodářské krize roste prodej rtěnek. Poučí vás, proč 
si máte dávat pozor na svůj chytrý telefon, proč máme 
rádi kyselou chuť, k čemu je dobrý letmý dotyk i proč 
nemáme zapomínat na svou minulost. 

Srovnal jsem texty opět podle abecedy, jiný systém 
nehledejte.

Předmluva
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Jsou krátké a určené k potěšení zvídavým lidem, 
které zajímá, kdo jsou oni sami, kdo jejich bližní a co se 
s námi v současnosti děje.

Za cenné a tvořivé připomínky děkuji oběma recen-
zentům, panu doc. Dr. R. Rusinovi, Ph.D. a panu doc. Dr. 
J. Šedému, Ph.D., MBA, FADI, FCD. 

Za tradičně vzornou práci děkuji paní Mgr. L. Ščer-
baničové.

V Praze 15. 9. 2022
František Koukolík
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A okurčičky máš?

Proč máme rádi kyselou chuť?

„A okurčičky máš?“ táže se manželky mírně opilý pod-
plukovník, jenž v povídce Antona Pavloviče Čechova 
Slzy, které svět nevidí, dorazil domů s touhou pokračo-
vat v pití a se dvěma kumpány. Pana podplukovníka 
nesmrtelně zahrál Jan Werich v televizním hereckém 
koncertu s Jiřinou Šejbalovou, Jiřím Sovákem a Vlas-
timilem Brodským, v režii Martina Friče z r. 1962. 

Proč máme rádi něco mírně kyselého i ve stavu zce-
la střízlivém? 

Možná odpověď zní: protože kyselou chuť rozlišují 
všechny druhy vyšetřených obratlovců, kteří mají chu-
ťové pohárky, včetně ryb. Lze tedy předpokládat, že té-
hle dovednosti bude nejméně půl miliardy let. Může být 
i starší, protože kyselou chuť rozlišují i někteří bezobratlí 
živočichové. 

Takže jsme zřejmě něco podědili.
Kyselá je jedna z pěti hlavních chutí rozlišovaných 

všemi zdravými lidmi vedle chuti sladké, slané, hořké 
a r. 2000 popsané chuti umami, což je slovo odvozené 
z japonštiny a znamená něco delikátního a moc dobré-
ho. Chuť umami spouští kyselina glutamová a její soli, 
jimiž se obohacují všechna možná jídla, jsou i v přiro-
zené potravě. Někteří lidé ji nerozlišují, vnímají ji jako 
slanou. Pozor na ni! U některých osob dokáže glutamát 
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sodný spolu s exotickým jídlem způsobit nepříjemný 
syndrom čínské restaurace spjatý s pocením, nevolností, 
může se objevit i svalová ztuhlost, bušení srdce a další 
příznaky, které během dvou až tří hodin odezní.

Kyselou chuť spouštějí organické kyseliny, například 
kyselina octová, mléčná a citronová. Labužníci si na 
některá jídla kapou citronovou šťávu a kdo by neznal 
krkonošské kyselo. Zrovna tak mají kyselou chuť anor-
ganické kyseliny, například chlorovodíková, to však ra-
ději nezkoušejte.

Výzkum, kdy, kde a proč se objevilo rozlišování kyse-
lé chuti, začal seznamem zvířat, která mají kyselou chuť 
ráda nebo nerada. Je jich pěkná řádka. Gorily, šimpan-
zi a orangutani ji milují zrovna tak jako některé opice 
Starého i Nového světa, jiné ji rády nemají. Kyselou chuť 
mají rádi potkani, nemají ji rádi koně; rády ji mají po-
četné druhy ryb, jiné naopak nerady. 

Lze to poznat poměrně snadno tak, že jim potravu 
postupně okyselujete. Nakreslíte-li si křivku, která po-
pisuje vztah kyselé chuti k oblibě, připomíná obrácené 
písmeno U. Nejdřív začne chutnat, ale pak přestane, ne-
boť co je moc, je moc. Zvíře, které by kyselou chuť ne-
rozlišovalo, zatím neznáme. Byl však vyšetřen pouhý 
zlomek celkového počtu obratlovčích druhů. 

Je možné, že se v průběhu vývoje schopnost rozlišo-
vat kyselou chuť objevovala a zase ztrácela. Kupříkladu 
receptory pro chuť umami a chuť sladkou se v jednot-
livých vývojových větvích obratlovců ztrácejí a opět 
objevují úměrně tomu, jak přestávaly mít adaptivní vý-
znam, tedy význam pro přežití a reprodukci. Například 
receptory schopné rozlišovat hořkou chuť zcela ztratili 
kytovci.

Proč se rozlišování kyselé chuti vůbec vyvinulo, je 
pouze na úrovni domněnek. 

Klíčem k pochopení by mohly být současné ryby. 
Dynamická rovnováha mezi kyselými a zásaditými 
ionty neboli acidobazická rovnováha může znamenat 
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přežití nebo zánik. Vodní organismy jsou vystaveny 
značnému riziku v důsledku velkých rozdílů v množství 
oxidu uhličitého, jenž se rozpouští jak ve sladké, tak ve 
slané vodě. Vysoké koncentrace oxidu uhličitého, a tedy 
okyselení vody mohou vznikat díky špatnému mísení 
vodních vrstev, husté vegetaci na povrchu vodní hladiny, 
vysoké koncentraci biomasy i díky látkové výměně mi-
kroorganismů. V oblastech s vysokou koncentrací oxi-
du uhličitého se voda okyseluje. Tím se dle předpokladu 
objevil mohutný selekční tlak, který vedl ke schopnosti 
rozlišit kyselé prostředí. Tato schopnost velela: „Rychle 
pryč, je to tu moc kyselé.“ Jedinci, jimž tato schopnost 
nebyla dána, zahynuli. Ti, kteří ji, třeba jen ve slabé po-
době, získali, přežili a měli potomky, z nichž ji alespoň 
část podědila. Je tedy možné, že kyselost byla první 
chuť, kterou naši vývojoví předci získali. 

Později, když se vyvinuli rybí dravci, lovící jen někte-
ré druhy kořisti, mohli začít rozlišovat další chuti. Nápo-
vědou je mořský sumec Plotonis japonicus. Jeho kořist 
se pohybuje v pobřežních vodách a dýchá, tím pádem 
vylučuje oxid uhličitý, jenž vodu okyseluje. Plotonis má 
na svých „vousech“ chuťové pohárky, které takto oky-
selenou vodu rozliší. A opět: co je moc, je moc. Když ry-
bám, které jsou vybaveny stejně jako Plotonis, nabídne-
te peletky ochucené kyselinou citronovou, vyplivnou je.

Z toho všeho ovšem ještě neplyne, jak se schopnost 
rozlišovat kyselou chuť dostala na souš. Teoretickou 
možností je selekce ochrany proti vysoce kyselé po- 
travě, pravděpodobná ale moc není. Nebezpečně kyse-
lé potravy je v přírodě málo. Poškození, jež by vznikla 
důsledkem příliš kyselé potravy, by se měla projevovat 
u druhů, kteří jí dávají přednost. Kyselé poživatiny včet-
ně žaludeční šťávy mohou poškozovat zubní sklovinu, 
to vědí zubaři. Je docela dobře možné, že kyselé plody 
poškozovaly sklovinu zubů našeho pravděpodobného 
vývojového předka Homo habilis, který žil v jižní a vý-
chodní Africe v rozmezí přibližně 2,3–1,65 milionu let 
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před současností. Není ovšem jisté, zda by to mohlo zvy-
šovat jeho úmrtnost, takže by se jev coby selekční tlak 
neuplatnil. 

Další otázkou je, proč mají některé druhy živočichů 
včetně lidí kyselou chuť v oblibě. 

Prvním příkladem jsou noční opice mirikiny (Aortus 
trivirgatus). Sbírají hodně zralé plody, které jsou už lehce 
nakvašené a tím pádem jsou dobře cítit na dálku. To 
by se dalo v zoologické zahradě otestovat, ale zatím se 
o to nikdo nepokusil. Druhým příkladem jsou prasata. 
Dokážou dobře navětřit jak kvasící spadané ovoce, tak 
potravu skrytou pod povrchem. Nakvašená návnada 
divoká prasata přitahuje. Pozůstatky rostlin a živočichů 
odstraňuje řada mikrobů. Kyselina mléčná i octová však 
ničí mnoho těch mikrobů, které mohou být nebezpečné. 
Třetím příkladem jsou četnější druhy denních opic a li-
doopi, kteří mají rádi lehce i výrazněji kyselou potravu. 
Většina savců je s to tvořit vitamin C ve vlastním těle. 
Společný předek opic a lidoopů o tuto schopnost přišel 
přibližně před 74–61 miliony let, což se vysvětluje tak 
vysokou nabídkou C vitaminu v prostředí, že niterná 
tvorba nebyla nutná. Proto je nedostatek vitaminu C tak 
riskantní – dosvědčují to kurděje, obávané onemocnění 
námořníků na dlouhých plavbách. Charakterizovala 
je slabost, únava, vypadávání zubů, špatné hojení ran 
a krvácení, které mohlo být příčinou i smrti. Skotský 
lékař James Lind roku 1747 zjistil, že příznaky rychle 
odeznívají, užívá-li se nápoj z citronové a pomerančové 
šťávy, mořské vody a octa. Stejně pomáhají naklíčené 
rostliny, což vzal velice vážně James Cook (1728–1779), 
jeden z největších mořeplavců a objevitelů všech dob, 
a po něm všechna námořnictva světa.

Čtvrtým příkladem jsou hominidi. Jak šimpanzi, tak 
lidé dávají přednost kyselé potravě buď instinktivně, 
nebo se to rychle naučí. Řada druhů ovoce požívaného 
šimpanzi je sladkokyselá nebo kyselá. Osobně to vy-
zkoušel Toshisada Nishida, japonský primatolog, jenž 
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sledoval šimpanze v horském parku Mahale v Tanzánii. 
Kyselé potravě dávají přednost i nížinné gorily, orangu-
tani, gibboni a makakové.

Vývojové možnosti jsou dvě. Poslední společný pře-
dek dnešních gibbonů, orangutanů, goril, šimpanzů 
a lidí, který žil v lesních korunách, začal z nějakých dů-
vodů dávat přednost kyselé potravě. Druhá domněnka 
praví, že se tak stalo až u posledního společného předka 
goril, šimpanzů a lidí, tedy v pozdějším evolučním odvět-
vení. Nakvašené plody byly složkou potravy společného 
předka goril, šimpanzů a lidí, to je jisté. Pro tuto možnost 
svědčí gen, který mají gorily, šimpanzi i my – u nás lidí 
je nejčilejší. Tak vidíte, odkud se vzala chuť pana pod-
plukovníka. 

Prameny

Frank, H. E. R., Amato, K., Trautwein, M. et al. The evolu-
tion of sour taste. Proc. R. Soc. B 2022, 289: 20211918.

Mi, T., Mack, J. O., Lee, C. M. et al. Molecular and cellular 
basis of acid taste sensation in Drosophila. Nat. Commun. 
2021, 12: 3730.

Nishida, T., Ohigashi, H., Koshimizu, K. Tastes of chim-
panzee plant foods. Curr. Anthropol. 2000, 41: 431–438.
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Agnotologie 

Nevědomost je moc

Environmentalista Bill McKibben napsal k debatě o kli-
matické změně: 

„Ztratili jsme spoustu času s představou, že se účast-
níme debaty o datech a myšlení … nyní zjišťujeme, že jde 
o boj o peníze a moc.“ 

Vědecká vedoucí Nature Conservancy, neziskové or-
ganizace v Arlingtonu, Katharine Hayhoe, ho doplnila: 

„Námitky jsou vždy zcela profesionálně a oprrravdu 
chytře vedeny ve vědeckých pojmech. Ti lidé (průmysl) 
zaměří své lasery na vědu a my, jako kočky, sledujeme, 
kam nás jejich ukazovátka vedou“ (ta tři r tam skutečně 
paní doktorka napsala).

Vítejte v agnotologii. 
Pojem agnotologie vytvořil v roce 1995 Robert N. Pro-

ctor, historik vědy ze Stanfordovy univerzity, spolu s ja-
zykově nadaným kolegou Lainem Boalem. Pojem je 
odvozen od řeckého slova gnosis, označujícího znalost, 
vědění, poznání. Proctora upoutalo, jak tabákové kon-
cerny investují miliardy dolarů do zatemňování důsled-
ků kouření. Agnotologie je dle Proctora vědecký směr 
studující vědomé šíření podvodů a nejistoty ve jménu 
prodeje výrobku nebo získání výhody. Současné širší 
vymezení říká, že agnotologie je obor zkoumající, jak se 
ztrácejí vědomosti utajováním, úmyslným nebo neúmy-
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slným ničením, ztrátami, zapomínáním a dezinforma-
cemi. S ohledem na dezinformace užívám pro agnoto-
logii pojem debilizace, ale jsou citlivé duše, jichž se toto 
označení dotýká. Neumějí si představit, že by se daly 
zdebilizovat. Mýlí se. Je to snadné. Tím snadnější, čím 
jsou lidé mladší a čím je jejich vzdělání „současnější“.

„Nevědomost je moc,“ zní Orwellův výrok.
„Žijeme ve světě radikální neznalosti a je zázrak, že 

se jakýkoli druh pravdy proseká šumem,“ poznamenal 
R. N. Proctor. 

A protože žijeme v postmoderním, postfaktickém 
a postpravdivém světě, je nutné, aby byly debaty vy-
rovnané. Každý má tudíž právo na názor. Bez ohledu 
na to, že existují názory hloupé a sociálně, zdravotně 
i jinak nebezpečné. Následně televize odvysílá debatu 
astronoma se zastáncem teorie ploché Země. 

Tohle svoboda není. To je hloupost, která je v části 
případů projevem Dunningova-Krugerova efektu, jehož 
slušná formulace zní: „Nekompetentní lidé nepochopí, 
že jsou nekompetentní, protože nejsou schopni rozlišit 
mezi kompetencí a nekompetencí.“ Jan Werich česky: 

„Blbec nepozná, že je blbec, protože je blbec.“ 
Smyslem vědy je poznávání skutečnosti. Smyslem 

činnosti korporací je obchodní úspěch. Jestliže vědec-
ké poznávání vede k obchodnímu úspěchu, to znamená 
k růstu bohatství vlastníků, jsou korporace pro vědecké 
poznávání. Jestliže nevede, jsou proti němu. 

Korporace jsou mocné. Měřeno přiznanými výnosy 
jsou některé korporace na úrovni HDP států, které jsou 
v prvních desítkách světového žebříčku. Mohou inves-
tovat do poslanců, tisku, televize…

To nelze přiznat otevřeně. Lidem by se to nelíbilo. 
Takže si antivěda oblékne vědecké šaty. V letech 1955–
90 se objevilo na 7000 vědeckých prací o kouření pod-
porovaných tabákovými společnostmi. Ve stejné době 
utratila Rada pro výzkum tabáku (Council for Tobacco 
Research) sponzorovaná výrobci cigaret 450 milionů 
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USD. Cílem nebylo zpochybňování skutečnosti, že tabák 
poškozuje zdraví, ale mlžení. 

Obchodní úspěch na prvním místě, ať to stojí, co 
chce a koho chce. 

Příkladem z r. 2008 je lék Vioxx korporace Merck 
zavedený již r. 1999. Lék tiší bolesti. Byl tak úspěšný, že 
se r. 2003 postaral o desetinu úhrnného obratu firmy. 
O riskantních vedlejších účincích, jimiž jsou srdeční 
infarkty a cévní mozkové příhody, firma věděla mno-
hem dřív, než lék stáhla z trhu. Odhady počtu lidí, kteří 
díky užívání léku zemřeli, se liší. Kauzální průkaz není 
snadný. Vždy je nutné počítat s komerčními zájmy ža-
lujících. 

Tím jsme v lidsky charakteristické džungli, kde jde 
pouze o prachy a realita se rozplývá. 

Jednoduchá definice moci praví, že je to možnost 
přinutit někoho, aby udělal něco proti své vůli, proti 
svým zájmům, což se děje násilím nebo manipulací. 
Manipulace je výhodnější. Viditelná moc má podobu 
zákonů a regulací, které se prosazují sankcemi. Skrytá 
moc, která bývá podkladem viditelné moci, chrání zá-
jmy mocných. Korporace užívají skrytou moc. Prosazují 
obchodní zájem marketingem, lobováním, strategiemi, 
které umožňují vyčistit pošpiněnou reputaci a rozšiřo-
váním obchodních sítí. 

Jednou z cest je využití sdělovacích prostředků. 
Skvělé je, jste-li jejich vlastníkem.

Vystupují v nich lidé obhajující zájmy korporací bez 
ohledu na to, že existuje vědecký konsensus, který je 
s nimi v rozporu. Ohánějí se „svobodou volby“, „svobodou 
chovat se bláznivě“. Zájmu jedince dávají přednost před 
zájmem skupiny. 

Příkladem jsou současné reklamy na alkohol a pro-
sazování „léčebného“ konopí. Užívají účinnou strategii 
Overtonových oken: nemyslitelné se stane radikálním, 
následně přijatelným, posléze rozumným, což se vyvi-
ne do populárního, a nakonec je z toho součást politiky. 
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Jádro problému vystihl r. 2000 Jean-Claude Junc-
ker, předseda Evropské komise 2014–19: „O něčem roz-
hodneme, necháme to ležet a chvíli počkáme, co se sta-
ne. Pokud kolem toho není žádný velký povyk a nikdo 
se nebouří, protože většina lidí nechápe, co bylo rozhod-
nuto, pokračujeme krok za krokem, až není cesty zpět.“

Korporace válčí s vládními regulacemi a daňovými 
požadavky. Nicméně jsou na vládách závislé při ochra-
ně intelektuálního vlastnictví a při případném vymá-
hání smluv. Korporace ovlivňují vládní rozhodování po-
litikou otáčecích dveří: ve vládách jsou lidé prosazující 
korporační zájmy. Jakmile jejich vládní úvazek končí, 
nastupují tito lidé do korporací a zpět. Korporace inves-
tují a mají svého člověka. Tímto způsobem se prosazuje 

„rozumná věda“ i „správná epidemiologie“. 
Nadnárodní korporace využily globální finanční kri-

zi, na jejímž vzniku se podílely. 
„Vysvětlily“ ji jako důsledek zbytečně vysokých so- 

ciálních výdajů, nikoli jako selhání regulace finančního 
sektoru. Prosadily omezení sociálních výdajů, které po-
stihlo nejzranitelnější lidi. Omezují daně, bez ohledu na 
výrok Olivera Wendella Holmese jr. (1841–1935), jednoho 
z nejvýznamnějších představitelů anglosaského práva, 
člena nejvyššího soudu USA, jenž řekl: 

„Daně jsou to, co platíme za civilizovanou společnost.“
Vysoce účinné jsou v šíření nevědomosti, a tudíž de-

bilizaci, sociální sítě. Každý anonymní uživatel se v nich 
může vydávat za experta nebo se jím aspoň cítí být. 
A to nepočítám trolling. Příkladem je současná smršť 
absurdních pseudoinformací o SARS Cov-19. 

Tedy další Holmesův výrok: 
„Ani ta nejpřísnější ochrana svobody slova by ne-

měla chránit muže, který začne nepravdivě volat ,hoří‘ 
v divadle a způsobí tím paniku.“ 

Připomenu: 
Morálka rozlišuje dobro a zlo. Moc rozlišuje úspěch 

a neúspěch. Peníze jsou moc. Jestliže vede morálka 
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k mocenskému úspěchu, je moc morální. Jestliže ne-
vede, moc morální není. To ale nelze přiznat otevřeně. 
Lidé si přejí, aby moc byla morální. Amorální politická 
moc se jim nelíbí. Ovšem tahle moc by se jim líbit měla, 
dokonce se jim líbit musí. Takže si amoralita oblékne 
morální šaty. Nástrojem je morální agnotologie ne-
boli debilizace (morální). Klasickou příručkou je Ma-
chiavelliho Vladař. Podrobnější, přesnější a hlubší je 
Kautiljova Arthašástra, která Vladaře předešla snad 
o 1800 roků. Přečtete-li je, pochopíte nejen naši dobu 
přesněji.
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Babičky a dědečkové

Prarodiče z mateřské strany investují  
do vnoučat obvykle víc než prarodiče 
z otcovské strany. Proč?

Babičky a dědečkové investují do vnoučat. Investicemi 
jsou námaha, práce, péče, čas, soustředění i ty peníze. 
V očích evoluční biologie tím prarodiče zvyšují zdat-
nost svých genů. Zdatnost znamená co nejdelší život 
a schopnost mít další zdravé potomky. 

Péče prarodičů o vnoučata v preindustriálních spo-
lečnostech zvyšuje pravděpodobnost, že přežijí. Doce-
la podobně pomáhá v době nedostatku potravy péče 
věnovaná mláďatům kosatek samičkami, které už jsou 
v postreprodukčním věku, tedy kosatkami-babičkami. 

V současnosti žijí starší lidé déle než před několika 
generacemi. Jejich soužití s vnoučaty tedy bývá obvyk-
le delší. Vnoučat je méně, takže investice do jednoho 
vnoučete mohou být vyšší. V dnešní bohaté postindust-
riální společnosti může tedy dobrá péče o vnoučata jak 
zvyšovat jejich pocit pohody, štěstí a dobré adaptace ve 
společnosti, tedy všeho, čemu angličtina říká wellbeing, 
tak rozvíjet jejich emotivitu a poznávací schopnosti. 
V porovnání s investicemi rodičů do dětí jsou investice 
prarodičů do vnoučat menší. 

Zkušenost říká, že podpora vnoučat prarodiči bývá 
úměrná jejich finanční situaci. Roste, jakmile se v rodině 
vnoučat objeví potíže, například při onemocnění nebo 
úmrtí rodiče, zejména matky, při rozvodu rodičů, majet-
kových potížích, selhávajícím rodičovství, případně ma-
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jí-li vnoučata psychologické nebo psychiatrické problé-
my. Jestliže rodiče zemřeli nebo se přestali jako rodiče 
chovat, přebírají někdy prarodiče plnou péči. V takovém 
případě jsou jejich investice nejvyšší.

Jiná zkušenost praví, že rodičovské investice do dětí 
klesají ve společnostech postižených válkou, hladem, 
vysokým výskytem onemocnění. Bídu doprovází nižší 
porodní váha novorozenců, kratší doba kojení. Může se 
objevit forma dětské podvýživy označovaná jako ma-
rasmus, nebo zakrslost, což je menší výška postavy, než 
odpovídá věku dítěte. Přežijí-li takové děti, bývají i v do-
spělosti malé. To vše snižuje jejich reprodukční úspěch, 
možnost mít vlastní zdravé děti. Každá pomoc od pra-
rodičů je tedy dobrá.

Prarodiče neinvestují do vnoučat vždy rovným způ-
sobem. 

Od starověkého Říma je známo, že matky jsou sko-
ro vždy jisté, otcové velmi často nejistí. Možná proto do 
vnoučat nejvíce investují babičky z matčiny strany, ná-
sledují dědové z matčiny strany, menší bývají investice 
babičky z otcovy strany a nejmenší jsou investice dě-
dečků z otcovy strany. 

Jak moc investují prarodiče do vnoučat stižených 
nepřízní v raném životě, což jsou všechny druhy opomí-
jení, zanedbávání a zneužívání? 

Odlišuje se míra investování v mateřské a otcovské 
větvi prarodičů? 

Ochota prarodičů investovat do dětí stižených tako-
vým osudem totiž může klesat.

Vědci proto testovali dvě hypotézy:
1. Čím větší nepřízeň v raném životě postihne vnouče, 

tím víc se budou ve srovnání s investicemi prarodi-
čů z mateřské strany měnit investice prarodičů ze 
strany otcovské.

2. S růstem nepřízně postihující vnouče budou změny 
investic babičky z mateřské strany v porovnání s in-
vesticemi jiných typů prarodičů nejmenší.
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Hypotézy byly testovány na konečném souboru 
1430 anglických a velšských dospívajících dětí ve věku 
11–17 let, které měly naživu alespoň jednoho prarodiče. 

V souboru byly zjištěny nepříznivé vlivy, například: 
někdo v rodině zemřel, špatná finanční situace rodičů, 
problémy rodičů s alkoholem anebo s drogami, váž-
né onemocnění nebo úraz, rodiče se rozvedli nebo žijí 
odděleně, jeden z rodičů byl uvězněn, respondent byl 
obětí zločinu, násilí nebo útoku; také zda respondent 
dostával ve škole jídlo zdarma – to je známka chudoby 
rodiny. 

Péče prarodičů byla měřena otázkami „jak často jste 
se viděli?“ a výroky „prarodiče se o ně starali, byli na 
prarodičích závislí, prarodiče pomáhali finančně“, což 
se měřilo čtyřčlennou Likertovou stupnicí od „nikdy“ po 

„hodně, každý den“. Dotaz na finanční pomoc byl odpo-
vídán ve třech stupních od „nikdy“ po „často“.

Následovala statistická analýza péče prarodičů 
z mateřské a otcovské strany.

Tradice říká, že s růstem nepřízně postihující vnou-
čata roste míra investic plynoucích od prarodičů. 

Předpověď evoluční teorie je však opačná. Čím víc 
nepřízně vnoučata postihne, tím by měly být investi-
ce od prarodičů menší proto, že naděje na úspěšnou 
adaptaci vnoučat je nižší. Řečeno v chladných pojmech 
evoluční biologie: „výplatou“ prarodičovských investic 
je evoluční zdatnost vnoučat měřená jejich reprodukční 
zdatností. Vysoké investice vložené do vnoučat, jejichž 
reprodukční zdatnost bude nízká, znamenají „výplatu“ 
malou. Humanistické, kulturně podmíněné cítění může 
evolučně biologická pravidla překrývat, ale tím na nich 
nic nemění. 

Výsledky analýzy jsou statisticky nepřesvědčivé, 
takže kultura překrývá biologickou evoluci. Nicméně 
naznačují jistý trend: vnoučatům postiženým větším 
počtem událostí, které je nepříznivě ovlivňují, by se 
skutečně mohlo dostávat méně prarodičovské podpory. 
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Neplatí to ale pro prarodiče z mateřské strany. Platí to 
pro prarodiče ze strany otcovské. 

Počet dětí, o které se starají výlučně prarodiče, roste. 
Mluví se o rodinách, které přeskočily generaci, skip-

-generation families. Kanadská studie v roce 2016 spo-
čítala, že dětí mladších než 14 let v takových rodinách 
žije 32 505, bylo to 0,6 % všech dětí, nicméně nárůst 
o 29 % v porovnání s r. 2001. Důvodem bylo těhotenství 
vnučky v adolescenci, duševní nebo tělesné onemocnění 
vnoučat, drogová závislost, uvěznění nebo smrt rodičů. 
Poskytovatelkami péče byly nejčastěji babičky, které 
jsou v penzi a nemajetné. Výzkum potvrzuje, že tyto ba-
bičky ohrožuje zhoršené tělesné i duševní zdraví, zejmé-
na deprese. Zatěžují je technologie, které neznají (napří-
klad sociální sítě), pobyt dětí před televizní obrazovkou 
a pocit odlišné generace, kterou hůře chápou. 

Být podruhé rodičem je tvrdá zkušenost. 
Děti z postižených rodin častěji stůňou, mají problé-

my s chováním, hůř se učí, mají za sebou více nepřízně 
v raném dětském věku, nicméně výsledky jsou lepší než 
výsledky náhradní péče. 

Stačilo popovídat si s pouhými jedenácti prarodiči 
tohoto druhu. Skutečnost, že se prarodič stal znovu ro-
dičem, mění jeho vztah k vlastnímu partnerovi, k dětem 
i dalším vnoučatům. Jde o emoční a finanční investice. 
Ty mohou u partnerů, dětí a dalších vnoučat probudit 
žárlivost, což se také objevilo v plné polovině této malé 
skupinky. Prarodiče, kteří se znovu stali rodiči, pak stre-
suje, že nejsou s to „nasytit“ potřeby dalších členů svých 
rodin. Kromě toho nebývají připraveni na změněné cho-
vání dětí, které mají za sebou ranou nepřízeň. Nemají 
vzdělání ani profesionální zkušenost psychologa nebo 
psychiatra. Takový vztah může být vyčerpávající. 

Prarodiče také popisují hněv a smutek z chování 
svých dětí, které uvrhlo vnoučata do této situace. Devět 
z deseti těchto domácností trpělo nedostatkem zdrojů. 
Sociální služby v dostatečné míře nepomáhaly. Penze 
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